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ACTA 
 
 

REUNIÓ DEL CONSELL COORDINADOR 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 

 
 
 
 
Data:  Dijous, 29 de maig de 2024 
Hora:  17:00 
Lloc: Reunió presencial a l’Antic Hospital de Pobres de Tordera  
 

 
President de  Sr. Xesco Gomar Martín 
la Comissió Consultiva: President delegat. Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda 

 
Secretària:  Sra. Mireia Vila Escalé 
 Directora del Parc del Montnegre i el Corredor  
 
Assistents : vegi’s annex 

 
 
 

  
 

Ordre del dia  
 
1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior  

2. Donar compte dels principals temes tractats a la darrera reunió de la Comissió 
consultiva 

3. Resultats de l’enquesta de percepció de perills i riscos climàtics (LIFE eCOadapt50) 

4. Aprovar el canvi de les normes d’organització i funcionament de la Comissió 
consultiva 

5. Informar dels protocols relacionats amb la prevenció del risc d’incendi forestal  

6. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (gener 24 – maig 24) 

7. Torn de paraules  
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Desenvolupament de la sessió 

 
El Sr. Gomar dona la benvinguda als assistents a l’Antic Hospital de Pobres de Tordera i agraeix al Sr. 
Masó que ens hagin acollit en aquest equipament de Tordera.  
 
El Sr. Gomar mostra la preocupació sobre el decaïment forestal associat a la sequera, especialment al 
Maresme, i creu que cal posar sobre la taula la gestió de la gran quantitat de pins morts i de la gestió 
d’aquesta massa forestal. De cara al futur explica que cal gestionar-ho des d’un nivell tècnic no tant per 
l’impacte paisatgístic sinó per l’efecte sobre la massa forestal. Anuncia que el dia 1 de maig d’enguany 
ja ha començat la campanya de prevenció d’incendis.  
 
Es dona pas a la Sra. Vila per tractar el 1r punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda aprovar l’acta de 
la reunió anterior, celebrada a Llinars del Vallès el 25 de gener de 2024. S’aprova sense cap esmena. 
La Sra. Vila explica que les actes un cop aprovades es pengen a la web pública Participa 311, on s’hi 
poden consultar totes les actes anteriors tant del Consell coordinador i de la Comissió consultiva. 
 
Excusa l’absència de la Sra. Joana Barber, la secretària de la comissió, i s’acorda amb el Sr. Gomar 
que la directora del Parc, la Mireia Vila, farà la seva funció. I seguidament es procedeix a fer una ronda 
de presentacions (veure Annex). 
 
La Sra. Vila passa a explicar el 2n punt de l’ordre del dia: Donar compte dels principals temes tractats 
a la darrera reunió de la Comissió consultiva. Explica que en absència de la Sra. Barber ella mateixa 
en donarà compte. S’informa que el passat 25 d’abril de 2024 es va celebrar la Comissió consultiva del 
Parc del Montnegre i el Corredor i, com és habitual, s’eleven les demandes i intervencions més 
destacades en aquest Consell coordinador i es fa pels 4 blocs habituals de gestió: 
 
Conservació: 

▪ Es demanen aclariments sobre les implicacions i la interpretació de DiBa del nou nivell 4 del Pla 

Alfa. S’explicà i s’aclarí per part de la Sra. Barber que les mesures no es relaxarien. [La Sra. Vila en 

el punt 5 d’aquests sessió explicarà en un punt aquest canvi i com s’hi han adaptat els protocols del 

Parc]. 

▪ Preocupació per la suspensió temporal de l’ús de l’heliport de Can Bosc per part de bombers. 

S’explicà que la suspensió l’ha dictat el Servei d’Aeroports i Transport Aeri i es desconeixen les 

mesures necessàries pel canvi d’ús. [La Sra. Vila en el punt 5 explicarà aquest fet]. 

Territori: 
▪ Es demana que s’expliqui què ha informat la DiBa en relació a la consulta de comunicació prèvia 

i sol·licitud d’informació del Ministerio de Transportes y Movilidad Sostenible en relació a un 

l’enllaç de l’AP-7 de Sant Celoni Nord. S’explicà el sentit informatiu de l’informe de resposta perquè 

en cap cas s’ha tramès cap projecte per part del Ministerio sinó que com a administració implicada 

se’ns consulta l’afectació que podria tenir a l’espai protegit. La Sra. Vila explica que actualment afecta 

a 2 hectàrees de la línia de Parc actual, però la zona on hi ha projectats aquests accessos està 

previst que entrin en l’ampliació del parc i coincideix amb una zona de pastures (deficitàries a l’espai 

protegit), i també inclouen hàbitats d’interès; i per tant el sentit de l’informe és informatiu d’aquest fet 

i demana que es consideri una nova ubicació. 

▪ Es qüestionen els criteris d’execució i l’època de l’any a l’hora de fer els treballs forestals per executar 

les franges de prevenció d’incendis d’algunes urbanitzacions. S’acorda que es parlarà amb 

l’ajuntament i s’explica en el Consell coordinador al representant de Tordera. S’apunta que sense 

veure els treballs in situ i els plecs que regeixen la seva execució, es fa difícil avaluar si les mesures 

preventives i els criteris tècnics eren els adients. El representant de Tordera en pren nota. 

Ús públic i educació ambiental: 
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▪ Uns veïns comparteixen la preocupació per la perillositat de la gravació d’una cursa de cotxes a 

les pistes asfaltades d’accés a unes urbanitzacions de Tordera. S’acorda que es mirarà d’esclarir 

què ha passat. S’explica al Consell coordinador que des de DiBa s’ha fet un informe a partir de les 

gravacions que els organitzadors mateixos han penjat a Youtube (i que els veïns ens han facilitat) 

per avaluar les infraccions i perills associats. Aquest informe s’ha tramès a l’Ajuntament de Tordera 

i a la Generalitat de Catalunya. 

▪ La Federació de Caça comenta la necessitat que els usuaris respectin les indicacions dels senyals 

associats a l’activitat cinegètica i no se surtin dels camins públics. Es crea força debat i s’acorda 

que seria útil que la Generalitat de Catalunya posés a disposició dels ciutadans les zones de batuda 

amb anterioritat i que per altra banda la ciutadania respectés la normativa. S’explica a la reunió. 

Governança 
▪ Se’ns demana que des del Parc ajudem a millorar les condicions de l’escola d’Hortsavinyà. Es 

respon que la Diputació de Barcelona no té la competència de l’ensenyament reglat, que correspon 

al Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya. S’explica a la reunió. 

 
A continuació es passa a explicar el 3r punt de l’ordre del dia: Resultats de l’enquesta de percepció de 
perills i riscos climàtics (LIFE eCOadapt50). La Sra. Vila explica que en el marc d’aquest Life i de la 
Comissió consultiva del Parc i a l’espera de la Diagnosi de vulnerabilitat del canvi climàtic del Parc del 
Montnegre i el Corredor, una tècnica de l’Institut Cerdà -entitat encarregada de fer aquesta diagnosi- va fer 
una dinàmica que permeté recollir la percepció que tenien els participats dels perills i riscos climàtics que 
poden afectar al territori i a les activitats que en ell s’hi desenvolupen relacionades amb els sectors del 
projecte, que són l’agrícola-ramader, el forestal i el turístic.  
 
A l’enquesta hi van participar 18 persones de 9 perfils professionals diferents de la Comissió consultiva: 

 

 
 
Gràfic. Perfil professional de les persones enquestades. Font: Institut Cerdà. 
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Finalment es mostra una taula resum dels riscos prioritaris més votats (ordenats d’esquerra a dreta) per 
cadascun dels perill climàtic seleccionats que van ser l’augment de la temperatura, els canvis de patrons 
de precipitació, la combinació dels dos anteriors, i l’augment de la freqüència d’intensitat de fenòmens 
meteorològics extrems (Font: Institut Cerdà.): 
 

 
 
La Sra Vila explica que quan aquest proper estiu l’Institut Cerdà presenti la Diagnosi de vulnerabilitat del 
canvi climàtic del Parc del Montnegre i el Corredor, aquest document servirà com a punt de partida perquè 
de forma participada en el marc d’aquest grup de treball anomenat Living Lab s’acordin quines accions 
engegar al Montnegre i el Corredor per revertir alguns efectes del canvi climàtic. 
 
Afegeix que aquest grup de treball que s’anomena Living Lab de moment s’ha establert a l’entorn de la 
Comissió consultiva del Parc del Montnegre i el Corredor, tanmateix seria molt interessant que hi poguessin 
participar els tècnics municipals del ajuntaments que ho desitgessin donat que aquestes accions han de 
revertir sobre el territori. El Sr. Gomar li sembla encertat de convocar els tècnics municipals que hi puguin 
estar interessats si se’n fa una presentació telemàtica a l’estiu o a la tardor que vinents. 
 
Passant al 4t punt de l’ordre del dia: Aprovar el canvi de les normes d’organització i funcionament de la 
Comissió consultiva. S’expliquen els aspectes més rellevants de les normes d’organització i funcionament 
de la Comissió consultiva del Parc del Montnegre i el Corredor. S’explica que els 8 sectors fa algun temps 
que es van modificar per uns altres 8 força similars, i que no es disposa de representants escollits d’entre els 
seus membres de cada sector. Per tant, es demana al Consell coordinador si s’accepta el canvi de l’agrupació 
per sectors i si validen de fer una Comissió consultiva extraordinària per la tria d’aquests representants per 
part dels propis membres d’aquests nous sectors. S’acorda per unanimitat que procedeix de fer aquest canvi. 
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El 5è punt de l’ordre del dia és Informar dels protocols relacionats amb la prevenció del risc d’incendi 
forestal. La Sra. Vila explica que s’ha acordat d’afegir aquest punt de l’ordre del dia per explicar alguns canvis 
i també per informar als nous equips municipals del funcionament que hi ha establert a l’hora d’aplicar el 
protocol en els nivells 2 (comarcal), 3 i 4 (municipal) del Pla Alfa. Enguany existeix un nou nivell del Pla 
Alfa, el 4, que és l’únic que permet el tancament d’accessos. I després el nivell superior ja és el de tancament 
complet de massissos. 
 
En relació als senyals associats, del nivell 2 al 4 es posarà el senyal triangular de RISC MOLT ALT 
D’INCENDI FORESTAL que és informatiu. I si la Generalitat de Catalunya o els Ajuntaments fan decrets de 
tancament en relació a l’accés motoritzat, es posarà el senyal rodó blanc de RISC EXTREM D’INCENDI 
FORESTAL, que prohibeix l’accés motoritzat al medi natural. S‘explica que es considera molt important en el 
cas que s’estableixen els decrets o bans són municipals, que hi hagi comunicació amb el Parc perquè 
restringir l’accés d’un municipi i no l’accés del municipi veí fa difícil de senyalitzar i sobretot de controlar. Si 
es fes el tancament de massissos sencers, existeix el senyal rodona amb els pictogrames que prohibeix 
la circulació en general: la motoritzada i la de qualsevol mena (caminar i bicicleta). S’explica que és important 
la coordinació en la col·locació de senyals per no confondre el ciutadà. 
 
Què fem els òrgans gestors dels diferents parcs de la Diputació de Barcelona? Tenim un protocol general de 
la XPN que adaptem específicament a cada parc i principalment: 
 

▪ Detalla els punts físics concrets de senyalització dels accessos principals. 

▪ Prioritza la vigilància per part del personal, principalment per guardes i colla de manteniment. 

▪ Estableix quan posar els rètols a accessos principals, a aparcaments i a àrees de lleure. 

▪ Especifica quan cal enviar SMS als habitants del parc (masies i disseminats que han facilitat el 

telèfon). 

▪ S’estableixen les trucades a fer per saber l’ocupació dels equipaments públics i privats. 

▪ Estableix que als caps de setmana cal informar als punts d’informació del Parc de la situació del 

nivell del Pla Alfa establert. 

 
Una altra eina de coordinació i comunicació que disposem a la Gerència de Servei d’Espais Naturals és el 
Servei de guàrdia permanent. Ho portem a terme tant tècnics de territori com els directors de parc, de forma 
que s’estableix un calendari anual per setmanes. Gran part de l’any hi ha un tècnic de territori per tota la XPN, 
però durant els mesos d’estiu n’hi ha un per cada direcció territorial (Est, Oest i Nord), és a dir, tres 
responsables. Serveix tant per comunicar problemes greus, com pèrdua de persones, inici d’incendis 
forestals, accidents,... com també per tenir els nostres caps informats en tot moment i de forma centralitzada 
de les incidències que succeeixen als parcs. 
 
També estarà en funcionament el Pla d’informació i vigilància contra incendis forestals (PVI 2024) que 
porta a terme l’Oficina de prevenció d’incendis de la Diputació de Barcelona, i que comprendrà del 19 de juny 
al 2 de setembre de 12:30 a les 19:30 hores. Està molt centrat en la vigilància, la informació i la detecció 
precoç dels incendis forestals. 
 
Finalment s’explica que enguany els bombers no utilitzaran l’heliport de Can Bosc perquè cal que el seu ús 
passi a restringit (ara legalitzat com a ús eventual) per part del Servei d'Aeroports i Transport Aeri del 
departament de Territori  de la Generalitat de Catalunya. L’ús eventual només es contempla per 15 
operacions al mes o bé 40 operacions a l’any, i durant la campanya d’estiu aquestes operacions es superen 
en escreix. Suposem que caldrà fer alguns canvis en l’heliport perquè se’n pugui fer aquest ús restringit i per 
tant per aquest 2024 sembla difícil d’engegar canvis sense saber què s’ha de fer. La Sra. Vila explica que 
pren el compromís d’esbrinar quines actuacions són necessàries per poder-lo obrir per l’any 2025. 
 
El Sr. Gomar demana a la Sra. Vila de fer a mans aquesta presentació de power point als membres del 
Consell Coordinador quant abans millor. La Sra. Vila explica que en breu es penjarà l’Informe de gestió i que 
al mateix temps es farà arribar la informació per correu electrònic. 
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El 6è punt de l’ordre del dia, Informe de gestió. Principals activitats realitzades (gener 24 – abril 
24), el passa a explicar la Sra. Vila. Explica que ha fet una selecció dels temes de més interès de 
cadascun dels 4 apartats següents:  

1. Conservació 
2. Desenvolupament i territori 
3. Ús públic i educació ambiental 
4. Coordinació i governança. 

 
Passant a l’apartat de conservació, explica que s’han treballat les dades dels pluviòmetres 
d’acumulació que recull la guarderia forestal des de fa 29 anys. Són 6 pluviòmetres distribuïts en el 
Corredor (2) i en el Montnegre (4), i que s’anota la pluja recollida mensualment. En el primer gràfic 
s’observa la pluja real de l’any 2023 i en blau la mitja dels 29 anys de recollida de dades (1995-2023). 
S’aprecia com la majoria de mesos la mitjana 2023 dels 6 pluviòmetres es troba força per sota de la 
mitjana mensual de tota la sèrie d’anys. El que té d’excepcional aquest 2023 és que és l’any amb menys 
pluviometria acumulada de tot l’històric de dades (381,3 mm). I que va ser el tercer any acumulat 
considerat com a sec, és a dir, per sota dels 600 mm acumulats al llarg de l’any. 
 
Una de les conseqüències d’aquesta baixa precipitació és l’afectació que pot tenir sobre la vegetació. 
Quan parlem de decaïment estem parlant de pèrdua de vigor i possible mort dels arbres. A nivell de 
paisatge, en diversos punts del parc i de la serralada Litoral s’observen pins i alzines secs. Per 
quantificar-ho s’està encarregant des de la subsecció de Conservació del Servei de Gestió de Parcs 
Naturals un mapa de decaïment dels boscos de la XPN. El mètode ja es va testar al Parc Natural del 
Montseny i es basa en l’evolució de l’evapotranspiració mesurada per satèl·lit, és a dir, a partir de dades 
reals de l’estat hídric de la vegetació. I per extrapolar aquest estrès hídric amb l’impacte local real que 
es pot traduir amb defoliació, mortalitat o increment de plagues, caldrà calibrar-ho amb treball de camp. 
 
L’any 2021 el CTFC se li va encarregar un estudi de vulnerabilitat a la sequera de la XPN que mostrava 
quina era la vulnerabilitat de la vegetació i la projectava fins l’any 2050. Aquests serien els resultats pel 
Parc del Montnegre i el Corredor, on es veu que no hi havia vulnerabilitat per estrès hídric molt alta, 
però sí alta i mitjana, amb algun lloc de baixa a la zona obaga del Montnegre. Possiblement aquests 
resultats poden empitjorar en la propera diagnosi de la vulnerabilitat al canvi climàtic del Parc que 
presentarà en breu l’Institut Cerdà en el marc del Life eCOadapt50, a causa de la sequera explicada 
dels tres darrers anys. 
 
També relacionat amb l’aigua i la sequera, explicar les actuacions que es fan en relació als punts d’aigua 
de l’espai protegit. Si bé són punts artificials, són claus per la biodiversitat aquàtica del parc i més ara 
en aquesta panorama de sequera que hem tingut. Per una banda es fa: 1) el seguiment periòdic d’alguns 
punts d’aigua establert, 2) s’han fet alguns tancaments perimetrals i se’n preveuen més aquest 2024 
(tant per evitar ofegaments de fauna com per evitar l’alliberament d’espècies invasores, principalment 
peixos i plantes aquàtiques) , i també 3) s’han instal·lat fites i plafons per explicar la biodiversitat 
associada a aquests punts d’aigua i els perjudicis de les espècies invasores. Enguany, el pla de treball 
del conveni que tenim amb l’associació Paisatges Vius vol posar més el focus en aquests aspectes. 
 
I finalment explicar-los que s’ha iniciat l’encàrrec del catàleg del líquens del massís del Corredor que té 
per objectius detectar el màxim d’espècies de líquens, veure quin és el seu grau d’amenaça i fer 
recomanacions per a la seva gestió. Una peculiaritat és que la feina es pot anar seguint a partir d’aquest 
projecte de la plataforma iNaturalist específica dels líquens del Parc del Montnegre i el Corredor. I també 
permet de col·laborar-hi fent ciència ciutadana, ja que permet associar-hi fotografies i els responsables 
del projecte les poden identificar. Per contra, s’anuncia que l’estudi del vena-sec no es farà enguany, 
perquè tot i que es disposava dels recursos econòmics reservats, des del Consorci Forestal de 
Catalunya (CFC) i del Centre Tecnològic i Forestal de Catalunya (CTFC) consideren que és un mal any 
per pelar el suro. Per tant s’endarrereix un any i potser es podrà incloure en el Pla de treball 2025 del 
conveni CTFC - DiBa. 
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Passant al bloc de desenvolupament socioeconòmic i de territori, s’explica que se segueixen fent 
obres de manteniment i d’inversió en la xarxa viària bàsica. Es destaca que finalment s’ha executat la 
rehabilitació del pas d’aigua de Fuirosos a l’alçada del Forn del Vidre (Sant Celoni). L’arc havia col·lapsat 
i s’ha substituït tota l’estructura. Aquest tram és de la xarxa viària bàsica i no permetia el pas de vehicles 
d’emergència de cap altre tipus de més de 2 tones. També s’ha finalitzat l’obra de millora dels entorns 
del dolmen de Pedra Gentil (Vallgorguina). Ja havíem comentat en altres reunions que l’accés estava 
molt erosionat i els entorns també. S’ha fet un tram d’escales i també s’ha restaurat un tram de camí 
antic existent. També s’han reparat els murs del Santuari del Corredor on hi ha el punt d’Informació 
(Dosrius). 
 
Pel que fa a millores en equipaments propis, explicar que a Can Pica (Tordera) s’ha condicionat l’edifici 
annex amb millors aïllaments i tractament de les humitats per tal de poder fer un millor ús d’aquests 
espais del costat de l’hort. També s’ha executat la franja de protecció del voltant de la masia. I 
actualment s’està redactant un contracte obert per a fer millores a l’edifici principal de la masia per a 
temes d’eficiència i aïllament (l’execució serà a l’any 2025), així com un projecte de recollida i 
reutilització de pluvials (l’execució es preveu que sigui aquest 2024) donat que la masia només disposa 
d’aigua de mina. El Sr. Macip demana si ara Can Pica està en funcionament perquè no hi veu activitat. 
La Sra. Vila l’informa que està en concessió des de fa 10 anys i que s’ha acordat prorrogar la concessió 
per a 2 anys que és el màxim possible permès en el contracte inicial. I que després caldrà redactar i 
licitar una concessió de nou. També s’explica que funciona com a punt d’informació. 
 
A Can Bosc ja s’han adjudicat les obres per a la construcció d'un mòdul de serveis al volum de llevant 
de Can Bosc, del condicionament bàsic de l'edifici principal i de les instal·lacions generals del conjunt, i 
també les millores d’accessibilitat a l’edifici. Finalment permetrà poder-ne fer ús obert al públic, tot i que 
l’ús final que tindrà es desconeix. Està previst de redactar un pla d’usos pels 1.800 m2 construïts i per 
les 500 ha de bosc i pastures de la seva finca. Les obres s’iniciaran aquest 2024 i possiblement 
s’allargaran una part de l’any 2025. També està previst executar ben aviat els tancats d’alguns prats 
més humits. I finalment un projecte de més envergadura, que és l’aportació d’aigua de xarxa des de la 
urbanització de can Massuet perquè can Bosc només disposa aigua de mina. 
 
Pel que fa a l’Àrea d’Esplai del Solell del Corredor s’ha fet una petita reparació de la teulada de l’antic 
bar que feia perillar la seva estructura. S’està a apunt d’adjudicar les obres per a modificar el circuit de 
l’aigua de mina i el sistema de cloració per tal d’adaptar-los a la nova normativa d’aigües que és molt 
exigent i si no es fan canvis fomenta el malbaratament de l’aigua clorada perquè només es pot 
emmagatzemar 48 h. I finalment també s’està estudiant l’aportació d’aigua de xarxa a l’Àrea d’Esplai 
des de Can Bosc en una segona fase, fet que ens permetria obrir l’equipament annex del Campament 
juvenil del Corredor ara tancat després que s’assequessin els dos pous que l’abasteixen. 
 
Entrant ja a l’apartat d’ús públic i educació ambiental s’explica que s’han instal·lat dos eco-
comptadors a la zona del Corredor, concretament a la zona de les Passadores i a la Creu de Rupit. No 
disposàvem de dades fines de freqüentació total del parc, i fins ara s’ha fet comptatge manual per part 
de guarderia forestal i dels equipaments, però són molt aproximades i parcials. Amb els eco-
comptadors, a les zones on es posen, les dades podran ser reals. Estan soterrats i per a fer el comptatge 
detecten variacions de pressió i poden discriminar els dos sentits de pas i diferents tipus de vehicle 
segons el seu pes. El programa de tractament de dades associat permet fer moltes consultes. En el 
gràfic es mostra el pas enregistrat del mes de març 2024 on es veuen les diferències d’ús d’entre 
setmana i el cap de setmana. I en els requadres es fa la mitja de pas entre setmana i en cap de setmana. 
Aquest any 2024 està previst instal·lar un altre eco-comptador a la zona del Montnegre, segurament a 
la zona de Sant Martí de Montnegre.  
 
L’any 2024, com cada any, està prevista la revisió i millora periòdica dels 25 itineraris senyalitzats del 
Parc. Durant el 2024 es farà la revisió i homologació de 3 itineraris (en conveni amb la FEEC): 
 

▪ SL-C 73 Les alzines de Can Portell 
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▪ SL-C 80 El dolmen de Ca l’Arenes 

▪ SL-C 103 Montnegre carener 

I també tenim previst un treball intern per racionalitzar els itineraris existents pels recursos humans i 
materials que implica. Ens trobem que n’hi ha molts a fora de parc, que se’ns vandalitzen i també que 
es fan malbé de forma natural. Volem plantejar d’eliminar-ne alguns i altres substituir-los per QR, 
sobretot els que estan situats fora de Parc.   
 
En el marc del Dia Europeu del Parcs 2024 i de la Setmana de la Natura s’ofereixen 6 activitats gratuïtes: 
 

• Connectivitat ecològica. A càrrec de l’Associació Triops Divulgació (Mataró). 

• Taller de construcció de caixes niu per conèixer les aus a l’Àrea d’Esplai del Corredor. A càrrec 

de DURBEC (Dosrius). 

• Realització d’una ludoteca ambiental per a donar a conèixer la flora i la fauna del Parc del 

Montnegre i el Corredor. Centre d’informació d’Arenys de Munt.  

• Sortida guiada a Llinars del Vallès: “Torrent Molinot, els tresors de les vernedes”. A càrrec de 

l’Escola de Natura del Corredor. 

• Espai de conversa al mig del bosc a Tordera: “Construcció de basses per afavorir la biodiversitat 

i millorar la gestió de l’aigua”. A càrrec d’ORIGO NATURA. 

• Conèixer i el ramat de Can Terrades i la feina del dia a dia d’un pastor d’oví i cabrum i dels 

serveis ecosistèmics que proporciona la ramaderia extensiva al Montnegre. A càrrec de Josep 

Maria Saurí. 

Explicar també que l’exposició itinerant del Parc passarà per a diferents espais de Fogars de la Selva, 
Llinars del Vallès i Tordera. Gràcies al projecte Parcs i Biblioteques Naturalment, l’exposició té més 
visibilitat. I pel que fa a aspectes més lúdics explicar que el Parcs en Concert associat al Programa Viu 
al Parc es celebrarà el setembre al Jardí Mediterrani de Can Boet de Mataró. 
 
En el darrer apartat, de coordinació i governança, es destaquen en primer lloc els controls periòdics 
de l’accés motoritzat que es fan conjuntament amb Mossos d’Esquadra (URMA) i guardes forestals del 
Parc. S’explica que en els 18 controls de l’any 2023 es van efectuar 49 sancions, principalment per 
infraccions per circulació fora de pista (28) i manca d’ITV en vigor (16). 
 
També voldríem compartir la temàtica de les incidències de qualitat i dels informes que fa la guarderia 
forestal del parc. L’any 2023 la guarderia forestal del parc va generar 239 incidències de qualitat i 
informes. L’ús públic (principalment activitats organitzades, itineraris i senyals) i el seguiment forestal 
(principalment seguiment de l’execució dels aprofitaments forestals i d’informació de PTGMF i 
aprofitaments puntuals) són els àmbits que en generen més, seguit del territori i la conservació. Aquests 
informes segueixen un circuit a dins del parc per resoldre’ls. Molts es traslladen a la colla de 
manteniment, i altres als tècnics. Altres informes no tenen recorregut, per exemple després de cada 
activitat organitzada d’ús públic la guarderia fa un informe de com s’ha desenvolupat i si no té cap 
incidència, l’avaluació s’arxiva sense més. 
 
Un altre tema a destacar és la Memòria de gestió del Parc i als Informes de gestió que s’elaboren per 
celebrar les Comissions consultives i dels Consells coordinadors. S’explica que la memòria de gestió 
de l’any 2022 ja es pot consultar en línia i que ja s’ha lliurat a Comunicació el contingut de la memòria 
del 2023 per a la seva edició. Per altra banda es mostra a on es poden consultar els Informes de gestió, 
és a dir les presentacions en power point convertides a PDF que es mostren a les comissions 
consultives i als consells coordinadors (https://www.diba.cat/web/espais-
naturals/montnegre/memories).  
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S’explica també que fa una setmana que s’ha fet una reunió amb el Servei de Planificació de l'Entorn 
Natural de la Generalitat de Catalunya en relació al procés de tramitació de l’ampliació de l’EIN. L’equip 
tècnic ens comunicava que s’ha publicat el següent Acord GOV/120/2024, de 7 de maig, pel qual 
s'aprova la modificació de la delimitació de la Zona d'Especial Conservació (ZEC) Serres del Litoral 
Septentrional (codi ES5110011) i de la fitxa d'aquest espai, establertes en l'Acord GOV/150/2014, de 4 
de novembre, pel qual es declaren les zones especials de conservació de la regió biogeogràfica 
mediterrània, integrants de la xarxa Natura 2000, i se n'aprova l'instrument de gestió. Aquest acord de 
govern aprova definitivament la nostra ZEC i aquest fet permetrà publicar un segon acord de govern per 
portar a terme l’ampliació de la xarxa Natura 2000 a la zona del Montnegre i el Corredor (pLIC).  
 
Finalment s’explica que l’estat d’execució del Pla d’objectius i activitats 2024 (POA) ja es pot consultar 
trimestralment en aquest enllaç: https://www.diba.cat/web/espais-naturals/pla-d-objectius-actuacions. 
El POA respon a la voluntat de fer una gestió per resultats, planificant el treball i fent-ne un seguiment 
continuat, de cara a avaluar i corregir els resultats obtinguts, per tal d'aconseguir una millora continuada 
en l’execució de les tasques de gestió. 

 

Torn de paraules 

El Sr. Macip inicia el torn de paraules demanant si can Bosc es destinarà a zona d’educació ambiental. 
La Sra. Vila li explica que encara no està definit quin serà l’ús de l’equipament. El que és important és 
que la concessió o la fórmula de gestió que en resulti tingui interès públic i sigui viable, i per això caldrà 
encarregar un pla d’usos i d’inversions que mostri la viabilitat del projecte. El Sr. Gomar explica que 
donada l’elevada inversió que s’està fent en l’equipament, aquest pla d’usos és cabdal per veure si la 
proposta que faci Diputació de Barcelona del seu ús final pot ser viable a nivell tècnic. Això sense perdre 
de vista que aquesta proposta pugui ser esmenada i compatida, sobretot per aquest mateix consell. 

El Sr. Masip demana si l’equipament d’Hortsavinyà que ara està destinat exclusivament a ús escolar 
pot funcionar també com a punt d’informació i espai interpretatiu de l’espai protegit. La Sra. Vila explica 
que ara és exclusiu per l’ús d’educació reglada tal com ho va sol·licitar el Departament d’Educació de 
la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Tordera donat que hi ha una cessió d’aquest edifici perquè 
els barracons inicials es van fer petits i van necessitar tot l’edifici que allotjava el Punt d’informació. El 
Sr. Gomar explica que haurien de ser compatibles els dos usos. El Sr. Mondéjar demana si el punt 
d’informació s’ha traslladat a Can Pica. La Sra. Vila li confirma i explica que a l’entrada de la masia s’hi 
troben els fulletons i la informació en relació a l’espai protegit. El Sr. Macip insisteix que els caps de 
setmana es podria obrir als visitants i durant els dies entre setmana fer-ne un ús lectiu. La Sra. Vila 
explica que l’edifici no és gaire gran i que ensenyament ja hi acullen entre 40 i 50 alumnes, de forma 
que com a escola ja se’ls ha fet petit i no permet l’ús compartit que es comenta; i que a banda també 
és important l’aspecte de riscos i de compatibilitat d’usos que s’hi pugui establir. El Sr. Vilà explica que 
l’accés a Hortsavinyà en força cassos passa per Fogars de la Selva i allà disposen del Museu de la 
Pagesia que funciona com a una entrada pel nord de l’espai protegit i que pot suplir aquest punt 
d’informació. 

El Sr. Vilà explica que el més important és preservar l’entorn i que durant aquests anys s’ha anat fent a 
nivell de prevenció d’incendis. Veu que cada dia la climatologia és més agressiva. Una mostra són els 
suros centenaris de l’entorn d’Hortsavinyà que s’estan morint. Demana que no es deixi de fer la 
prevenció i divulgació necessària per part de tots plegats. Insisteix que es demani als gestors de l’AP-7 
d’ampliar la franja de protecció d’un a 25 m. La Sra. Vila explica que cada cop s’és més conscient que 
on hi ha les persones hi ha el risc i les indicacions de reduir l’accés motoritzat quan el risc és més elevat, 
tantmateix els experts alerten que tot i gestionant el territori disminuint la biomassa dels boscos i fent 
vigilància, els Bombers expliquen que segons les condicions climàtiques quan el foc comença a 
vegades aturar l’incendi pot ser impossible per la velocitat i la capacitat de generar focus secundaris a 
diversos quilòmetres de distància. 
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El Sr. Ricis demana què n’opinen les ADF i altres usuaris del tancament de l’heliport de Can Bosc. La 
Sra. Vila explica que no li agrada a ningú i que cal que treballem perquè l’any que ve se’n pugui fer ús. 
Els Bombers aclareixen a les reunions que els recursos preventius s’han distribuït però no eliminat 
perquè s’han traslladat a Sant Feliu de Buixalleu. El Sr. Ricis diu que aquests 5 minuts poden ser 
decisius. La Sra. Vila explica que intueix que deu caldre fer algunes millores i que ningú vol assumir el 
risc d’obrir l’heliport sense fer les actuacions necessàries requerides per seguretat. El Sr. Mondéjar 
reforça l’argument explicant les nombroses millores i requisits que se’ls ha exigit per a tenir un punt 
d’aigua de prevenció d’incendis dins del municipi de Sant Cebrià de Vallalta. 

El Sr. Gomar explica que la gestió de l’espai forestal ha canviat i que la superfície de bosc ha augmentat 
mentre que els recursos hídrics han disminuït. Per tant, la gestió que hem de fer per obtenir un canvi, 
també ha de canviar. Li preocupa que no hi hagi l’helicòpter a Dosrius, però cal veure com es pot suplir 
aquest aspecte per exemple amb la tecnologia. Conclou que si malgrat no es poden evitar aquests 
incendis, des de Diputació de Barcelona en un hipotètic post-incendi faríem tot l’acompanyament i 
inversions que fossin possibles. 

El Sr. Vilà demana quina proporció de propietat privada hi ha dins del Parc. Se li diu que prop del 90%. 
Explica que ell és alcalde des de l’any 1979 i en el seu pla general s’han fet diverses revisions. El nou 
regula els usos de la gent pagesa, però al poble gairebé no hi ha ningú que s’hi dediqui. Aquest 90% 
de privats que esperen fer de la seva finca: pastures si no hi ha pastors? Cereal si el senglar abans que 
hagi nascut ja se l’hauran menjat? No hi ha viabilitat econòmica possible. I llavors l’arbre -el bosc- és el 
recurs menys problemàtic de gestionar.  

El Sr. Gomar explica que la societat està molt contraposada i que es donen paradoxes com intentar 
protegir els camps dels senglars i que a nivell social no s’entenguin les batudes; o que es licitin unes 
pastures públiques que guanyen d’un municipi molt allunyat del parc i que llavors el pastor local no les 
pugui utilitzar. Explica que cal poder ajudar a la gent jove que vol dedicar-se a la ramaderia i al sector 
primari tenint en compte les competències que té la Diputació de Barcelona, però també cal que la 
societat ho entengui i empenyi per afavorir aquest sector.  

La Sra. Vila afegeix que des del Parc es treballa conjuntament amb l’Associació de propietaris del 
Montnegre i el Corredor per afavorir la gestió forestal, i que a l’Agrupació Forestal se li ha encarregat el 
Pla estratègic de pastura per buscar l’encaix entre aquesta activitat i la conservació del Parc, i en el 
marc de les subvencions s’està treballant per poder ampliar els topalls de les subvencions destinades 
a l’agricultura i la ramaderia. I explica també que el Pla especial actual és molt protector del bosc per 
evitar en el seu moment que s’urbanitzés el territori, però ara no permet fer rompudes a certs llocs que 
seria de gran interès; i és en el marc de l’ampliació del parc que es vol modificar la normativa per 
actualitzar-la i adequar-la a les necessitats actuals. També s’està fent una feina d’actualitzar els articles 
urbanístics que contenen normativa nova. 

El Sr. Vilà explica que la Generalitat de Catalunya hagués hagut de permetre establir més habitatges 
aïllats dins del parc i llavors els seus habitants haguessin gestionat aquest territori. El Sr. Gomar 
coincideix que ens alguns aspectes la Generalitat de Catalunya hauria de marcar el camí, i poder ajudar 
el sector primari a fer les feines associades i derivades de la seva feina, com la venta i els tràmits 
administratius necessaris. El Sr. Macip explica que caldria que cada propietat gestionés les seves 
parcel·les forestals. Agraeix a la Sra. Vila el contacte facilitat amb l’Associació de propietaris del 
Montnegre i el Corredor i ell voldria que els propietaris s’associïn i es fes gestió conjunta. El Sr. Gomar 
explica que es dona suport a les associacions forestals, i que des dels ajuntaments hi ha d’haver co-
responsablilitat per afavorir aquesta associació per part dels petits propietaris forestals dels seus 
municipis. La Sra. Vila explica que les associacions forestals estan redactant els Plans tècnics conjunts 
per municipis que fan un mínima planificació forestal dels terrenys forestals en visió de conjunt i que 
després els propietaris s’hi poden acollir més fàcilment redactant el seu pla tècnic forestal. 

 

I amb tot, es dona per finalitzada la reunió del Consell coordinador a les 18:45h. 
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ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 

 
Membres del Consell Coordinador  

 

 Diputació de Barcelona Sr. Xesco Gomar Martín  
Diputat delegat d’Espais Naturals i 
Infraestructura Verda 

 Diputació de Barcelona Sra. Mireia Vila Escalé 

Directora del Parc del Montnegre i 
el Corredor en substitució de la 
Cap de Servei de Gestió de Parcs 
Naturals 

 Generalitat de Catalunya -  

 
Ajuntament d'Arenys de Munt -   

 
Ajuntament d’Argentona -   

 
Ajuntament de Calella -   

 Ajuntament de Dosrius -  

 
Ajuntament de Fogars de la Selva Sr. Josep Vilà  Alcalde 

 Ajuntament de Llinars del Vallès -  

 Ajuntament de Mataró Sr. José Antonio Ricis Regidor 

 Ajuntament de Palafolls -  

 Ajuntament de Pineda de Mar Sr. Santiago Macip Regidor 

 Ajuntament de St. Andreu de Llavaneres   

 Ajuntament de Sant Cebrià de Vallalta Sr. Angel J. Mondéjar  Regidor 

 Ajuntament de Sant Celoni -  

 Ajuntament de Sant Iscle de Vallalta -  

 Ajuntament de Sant Pol de Mar Sr. Andreu Tresseras Regidor 

 Ajuntament de Sant Vicenç de Montalt -  

 Ajuntament de Santa Susanna Sr. Joan Solà Regidor 

 Ajuntament de Tordera Sr. Sergi Masó Regidor 

 Ajuntament de Vallgorguina -  

 Ajuntament de Vilalba Sasserra -  
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Consells Comarcals convidats 
 

 

CC del Maresme -  

CC de la Selva -  

CC del Vallès Oriental -  

 
 
Altres assistents  

 
Sr. Carlos García Oquillas 

Coordinador d’àmbit d’Espais Naturals i 
Infraestructura Verda 
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